
ورود طلا، نقره و پلاتین به صورت 
مسافری و بدون ثبت سفارش آزاد شد
گــروه اقتصادی - معاون اول رئیس جمهور ورود فلزات گران بها 
)طلا، نقره و پلاتین( به کشــور توســط سرمایه گذاران خارجی و مسافر 
بدون ثبت سفارش و با اظهار به گمرک را بر اساس مصوبه هیئت وزیران 

بلامانع اعلام کرد.
محمــد مخبــر معــاون اول رئیس جمهور بــا ارســال نامه ای به 
وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی، صنعت، معدن و تجارت و بانک 
مرکــزی جمهوری اســلامی ایران، تصویب نامه هیــات وزیران درباره 
ورود فلزات گران بها )طلا، نقره و پلاتین( به کشــور توســط ســرمایه 
 گذاران خارجی و مســافر بدون ثبت ســفارش و بــا اظهار به گمرک را 

ابلاغ کرد.
هیئت وزیران در جلســه ۶ خرداد ســال جاری به پیشنهاد وزارت 
اقتصاد و دارایی و به اســتناد اصل یکصد و ســی و هشــتم قانون اساسی 

جمهوری اسلامی تصویب کرد:
۱- مطابق بند "و" ماده یک قانون تشــویق و حمایت سرمایه گذاری 
خارجــی، ورود فلــزات گرانبها )طلا، نقره و پلاتین( بــه هر میزان و به 
صورت شمش استاندارد، به عنوان یکی از سرمایه های خارجی قابل ورود 
به کشور، توسط ســرمایه گذاران خارجی در چارچوب قانون تشویق و 
حمایت ســرمایه گذاری خارجی و آیین نامه اجرایی آن، پس از اظهار به 

گمرک و بدون ثبت سفارش بلامانع است.
۲- مطابــق تبصــره ۲ مــاده ۷۶ قانون امور گمرکــی ورود فلزات 
گران بهای طلا، نقره و پلاتین به هرمیزان و به صورت شــمش استاندارد 
توســط مسافر در چهارچوب قانون امور گمرکی پس از اظهار به گمرک 

بدون ثبت سفارش بلامانع است.
۳- بانک مرکزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی موظف اند ظرف 
مدت یک ماه شرایط مربوط به نحوه ارزشیابی به کارگیری ورود و خروج 
اصل و عواید ســرمایه گذاری فلزات گرانبها به صورت شیم استاندارد و 
در چهارچوب قوانین مربوط تهیه و حســب مورد برای تصویب هیئت 

وزیران و شورای پول و اعتبار ارائه کند.

اقتصادی6

گــروه اقتصــادی - آرمــان 
بیــات بیان اینکه امروزه نرخ رشــد 
حمل ونقل هوایی در جهان اقتصادی 
و درک زنجیــره ارزش آن اثــری 
اجتناب ناپذیر در رشد پایدار جوامع 
گذاشته اســت، گفت: این نرخ رشد 
به نحوی اســت کــه متصدیان امر و 
بنگاه هــای خدمات دهنده محصول 
صندلی سفر و مشخصاً شرکت های 
هواپیمایی بهره بردار، اگر نتوانند خود 
را در حداقل زمــان با این متغییرات 
هماهنگ سازند، ضمن کاهش سهم 
بــازار، موجب افزایــش هزینه های 
ســربار و متعاقباً شــکل گیری زیان 

انباشــته خواهند شــد کــه از باقی 
مانــدن در عرصه رقابت پذیری چون 
کســب وکار حمل ونقل هوایی، باز 

می مانند.
وی بــا بیــان اینکــه صنعت 
هوانــوردی نقشــی راهبــردی در 
توســعه پایدار و به  عنوان اصلی ترین 
پشتیبانی کننده صنایع مختلف با محور 
مدیریت زمان، دارد، افزود: شرکت ها 
با انعطــاف در نظــام بهره برداری و 
چابک سازی ســازمانی، حول محور 
یک برنامه مشــخص توسعه اندیش 
مبتنی بــر یک مدل کســب وکار و با 
رویکــرد کنترل هزینه هــا و افزایش 

بهره وری و مشخصا با هدف افزایش 
درآمدهــای عملیاتــی در دو بخش 
مســافر و بار، بر پایه سرمایه گذاری 
هدفمند در حوزه زیرســاختی و ارائه 
برنامه های متنوع به نسبت پیش بینی 
و نیاز بازار، می توانند در رقابت باقی 
بمانند و کیفیت خدمات را در ســطح 
مطلوب و بر پایه کرامت انسانی، حفظ 
کنند که این امر نیازمند سیاست گذاری 
نهاد حاکمیت هوانوردی یا ســازمان 

هواپیمایی کشوری است.  
لزوم افزایش ناوگان هوایی 

در طول یک برنامه پنج ساله
این کارشــناس صنعت هوایی 

خاطرنشان کرد: با توجه به فرصت ها 
و چالش هــای حاکــم در صنعــت 
هوانــوردی کشــور، شــرکت های 
هواپیمایی باید نســبت به شناسایی 
فرصت هــا و مدیریــت چالش ها و 
تطبیق خود با شــرایط مطلوب، اقدام 
کنند تا در طول یک برنامه پنج ســاله، 
با افزایش نــاوگان هوایی و درنتیجه 
افزایش عرضه صندلی، سهم خود را 

از بازار حفظ کرده یا افزایش دهند.
بیــات ادامــه داد: در صــورت 
عدم تطبیق بــا نظام حاکم بر تصدی 
حمل ونقــل هوایی رقابتــی، بحران 
فراگیر شده و خروج از عرصه، حتمی 
است و در صورت عدم تدوین برنامه 
مشخص، تبیین ساختار بهره برداری 
و بازپــروری توان ماموریت، حداقل 
شــانس برای بقا برای شــرکت های 
هواپیمایــی فاقد برنامــه پیش بینی 

می شود.  
این کارشــناس صنعت هوایی 
با بیــان اینکه صنعت هوانوردی تابع 
متغییرات ســریع جهانــی به ویژه در 
حوزه سیاســی و اقتصادی اســت، 

اظهــار کــرد: در دوره پیــش روی 
مدیریــت کلان صنعــت هوانوردی 
توجــه به دیپلماســی هوانوردی در 
ارتباطات بین الملل و تغییر الگوهای 
اقتصادی در اکوسیســتم هوانوردی 
و فرودگاهی با رویکرد بسترســازی 
تولــد کســب وکارهای کوچــک 
هوانوردی و تقویــت زنجیره تأمین 
نیازها با بهره گیــری از ظرفیت های 
دانش بنیان با هدف کاهش وابستگی 
ارزی به خصوص در حوزه تعمیرات 
قطعــات از اصلی تریــن راهبردها 

خواهد بود.  
بیات ادامه داد: تغییر رویکرد از 
حمل ونقل هوایی بزرگ به کوچک و 
گسترش شــبکه حمل ونقلی کوتاه و 
اشاعه احداث فرودگاه های محلی و 
کوچک با هدف توسعه شبکه پروازی 
مویرگی و اســتفاده از مدل کانون و 
پیرامون جهت افزایش بهره وری شبکه 
پرواز و کاهش هزینه های سرمایه ای 
تملــک و بهره برداری ناوگان هوایی، 
به عنوان اساسی ترین برنامه راهبردی 
خواهد بود و به صورت متوازن اصلاح 

شــاخص های هزینه ای بهره برداری 
ناوگان بــزرگ تجاری، حذف موانع 
بازدارنــده و مقررات زدایــی، ایجاد 
فضای اشتراک خدمات و ایجاد بستر 
تأسیس شرکت های هواپیمایی جدید 
با حداقل ناوگان جهت افزایش عرضه 
صندلی، مهم ترین تاکتیک های گذر 
از شــرایط پیچیده امروز حمل ونقل 

هوایی و فرودگاهی است.
وزیر راه باید درک عمیقی 
از جایــگاه حمل ونقل هوایی بر 

دیگر صنایع داشته باشد
وی بــا بیــان اینکــه امــروزه 
حمل ونقــل هوایــی، دلیــل حیات 
اقتصادی است، گفت: وزیر پیشنهادی 
حوزه راه باید درک عمیقی از جایگاه 
حمل ونقل هوایی و تاثیرات القایی آن 
بر دیگر صنایع داشــته باشد که محور 
آن امــکان مدیریــت هزینه فرصت 
به خصوص برای تسهیل مراودات و 
تبادلات تجاری، به ویژه با کشورهای 
هم مرز، منطقه ای و فرامنطقه ای است. 
لذا توجه صرف به حوزه مســکن و 
اولویت قرار ندادن دیگر شــاخه های 

حــوزه مســئولیت، به خصــوص 
حمل ونقل هوایی، تشدید مشکلات 

صنعت هوانوردی را به  همراه دارد.
این کارشــناس صنعت هوایی 
خاطرنشان کرد:  وزیر پیشنهادی باید 
رشد کیفیت و کمیت حمل ونقل هوایی 
و فرودگاهــی را مد نظر قرار دهد و از 
دســتگاه های تحت پوشش بخواهد 
نســبت به آن اقدام و برنامه راهبردی 
ارائــه کنند. حداقل ۳۰ درصد ناوگان 
هوایی فعال کشور که خود تنها کمتر 
از ۴۰ درصد ناوگان موجود ثبت شده 
است، تا پایان ۱۴۰۶ به دلیل اتمام عمر 
عملیاتی و عدم توجیه پذیری اجرای 
امریه های صلاحیت پروازی کارخانه 
ســازنده، از چرخه پــروازی خارج 
خواهند شد که  می تواند تا بیش از ۳۰ 
فروند را شــامل شود و خود نیازمند 
طراحی برنامــه جایگزینی با تدوین 

سیاست های راهبردی است.
بیات اظهار کــرد:  ایجاد فضای 
رقابتی مابیــن متصدیان حمل ونقل 
هوایی، هدفمندی منابع مولد ناشی از 
خدمات صنعت هوانوردی و بازگشت 
آن بــه صنعت، رفع موانع بازدارنده و 
مقررات زدایی برای کاهش ریســک 
اکوسیستم هوانوردی کشور، کاهش 
شاخص های هزینه ساز در حمل ونقل 
هوایی و توســعه کســب وکارهای 
کوچــک و توجــه بــه حمل ونقل 
هوایی کوچک و هوانوردی عمومی 
بــا هدف ایجاد ترافیک هوایی، رونق 
اقتصــاد فرودگاهی، اشــتغال زایی، 
تجاری ســازی صنایــع دانش بنیان 
وابسته و ارتقای سطح کیفی آموزش 
منابع انسانی متخصص، باید از دیگر 

اهداف استراتژیک وزیر آینده باشد.
الگوهای  اصــاح  لــزوم 

محاسباتی نرخ  بلیت
این کارشــناس صنعت هوایی 
ادامــه داد: بنابرایــن وزیــر راه نباید 
صرفاً اسیر داستان سنتی و همیشگی 
نرخ گذاری بلیت پروازها شــود که 
خــود همواره به عنــوان اصلی ترین 
مسئله، طرح می شود. اگر چه اصلاح 
الگوهای محاســباتی نرخ متناسب 
با نــوع، رتبه و ســاختار شــرکت 
خدمات دهنده و امکان سازی جهت 
بهره مندی تمامی اقشار، اهمیت دارد.

بیات با تاکید بر ضرورت توجه 
به برنامه هفتم توســعه و اثرات آن به 
عنوان یک قانون بالادســتی در بخش 
حمل ونقل، اظهار کــرد: طبقه بندی 
فرودگاه هــا، ممنوعیــت احــداث 
فرودگاه های بزرگ، اشــاعه احداث 
فرودگاه هــای کوچــک و محلــی، 
تشــکیل صندوق توسعه هوانوردی 
با منابع حاصــل از درآمدهای ارزی 
ناوبری هوایی پس از کسر هزینه های 
فرودگاهی و انتقال درآمدهای ناشی 
از مالیات ارزش افزوده جهت توسعه 
هوانوردی، الزام توســعه حمل ونقل 
هوایی کوچک و هوانوردی عمومی 
با تدوین دســتورالعمل های مربوطه 
و خــروج صنعــت هوانــوردی از 
نظــام تک بعدی تصــدی ایرلاین و 
یارانه ای کردن ســوخت پروازهای 
بــاری و غیرمســافری و همچنیــن 
ســوخت موتورهای پیستونی، رفع 
محدودیت های ورود وســایل پرنده 
و حقــوق گمرکی آنها، از اصلی ترین 
محورها بــرای اعمال در برنامه هفتم 
توسعه کشور بوده که نیازمند رایزنی 
سیاسی و پارلمانی است و این تکالیف 
می تواند انقلاب صنعت هوانوردی را 

به همراه داشته باشد.

درک عمیق از جایگاه حمل ونقل هوایی لازم است؛

انتظارات صنعت هوایی از وزیر 
پیشنهادی راه و شهرسازی

یک کارشناس صنعت هوایی با بیان اینکه امروزه حمل ونقل هوایی، دلیل حیات اقتصادی است، گفت:
 وزیر پیشنهادی حوزه راه باید درک عمیقی از جایگاه حمل ونقل هوایی و تاثیرات القایی آن بر دیگر صنایع داشته باشد 
و توجه صرف به حوزه مسکن و اولویت قرار ندادن دیگر شاخه های حوزه مسئولیت، به  خصوص حمل ونقل هوایی، 

تشدید مشکلات صنعت هوانوردی را به همراه دارد.

گروه اقتصادی -  عضو هیات  
مدیره انجمــن تولیدکنندگان فولاد 
خاطر نشان کرد: صنعت فولاد روزانه 
حــدود ۴۰ میلیون متــر مکعب گاز 
مصرف می کند که متاسفانه امروز این 
عدد محدود به ۱5 میلیون متر مکعب 
شده یعنی گاز مورد نیاز صنعت فولاد 

به یک سوم رسیده است.
رضا شهرستانی  با اشاره به تاثیر 
کمبــود گاز در تولیــد فولاد، گفت: 
صنعت فولاد روزانه حدود ۴۰ میلیون 
متر مکعــب گاز مصرف می کنند که 
متاســفانه امروز این عدد محدود به 
۱5 میلیون متر مکعب شده یعنی گاز 

مورد نیاز صنعت فولاد به یک ســوم 
رسیده است.

وی بــا بیــان اینکــه در بخش 
طویل یعنی میلگرد، تیر آهن و گندله 
مازاد داریم، گفت: وزارت صمت از 
فعالان بخش خصوصی درخواست 
کرد که ۱5 میلیون متر مکعب گاز را در 
بخش های مختلف تولید فولاد تقسیم 
کنند؛ از این رو بخش قابل توجهی از 
ایــن گاز را  به بخش احیا که مصرف 
گاز بالایی نیاز دارد تخصیص دادیم و 
بخشی از آن را به ورق منتقل کردیم.

عضو هیــات مدیــره انجمن 
تولیدکننــدگان فــولاد ادامــه داد: 

تولیدکنندگان بخش طویل می توانند 
از ســوخت های جایگزیــن مانند 
مازوت، نفت سیاه و گازوئیل استفاده 
کنند، از ایــن  رو بخش قابل توجهی 
از این تولیدکنندگان کوره های خود 
را تغییــر دادند که هم بتواند با گاز و 
ســوخت مایع کار کند که اگر تمایل 
داشتند در چند ماه آتی به تولید ادامه 
بدهند سوخت داشته باشند و از این 

بحران گذر کنند.

در  مــازوت  مصــرف  وی 
کارخانه هــای تولیــدی را دائمــی 
ندانست و افزود: تولیدکنندگان برای 
اینکه از بحران گذر کنند چاره ای جز 
اســتفاده از مازوت ندارند چراکه یا 
باید تولید را به صورت مطلق متوقف 
کنند و یا مشــکلات محیط زیستی 
ایجاد شــده را به تن بخرند. در حال 
حاضر تولیدکنندگان همه جوانب را 
می سنجند به خصوص واحدهایی که 

تعهد داده اند تولید با سوخت مازوت 
را قبول کرده اند.

شهرســتانی با اشاره به تاثیرات 
مصــرف مازوت در قیمــت تولید، 
خاطر نشــان کرد: بدون تردید موثر 
اســت چراکــه با کاهش ســوخت 
تخصیص داده شده به این صنعت ۶۰ 
درصد آهن اسفنجی تولید می شود و 
ایــن موضوع عطش را در بازار ایجاد 
می کند و قیمت مــواد نوردی را بالا 

می بــرد. در مجمــوع کاهش تولید 
خواهیم داشــت که در قیمت نهایی 

نیز تاثیر می گذارد.
وی در پاســخ به این پرسش که 
چند درصد کاهــش تولید خواهیم 
داشــت؟ تصریــح کــرد: نمی توان 
آمار کلی ارائــه کرد چراکه تولید در 
واحدهای مختلف متفاوت اســت؛ 
تولید آهن اسفنجی که ماده اولیه تولید 
فولاد اســت ۴۰ درصد کاهش پیدا 

کرده و این آمار نشان دهنده این است 
کــه قیمت ها ۱۰ تا ۲۰ درصد در این 
بازه زمانی افزایش پیدا کرده اســت. 
به گفته عضو هیــات مدیره انجمن 
تولیدکنندگان فــولاد؛ احتمال اینکه 
بعد از این بحران گذر کنیم قیمت ها 
مانند ســابق شود وجود دارد، اما  در 
ایــن میان قیمت نرخ ارز و بازارهای 
جهانی نیز تعیین کننده است و به نظر 
می رســد که بازار قیمت هــا تا ۴ ماه 

آینده رو به بالا باشد.
شهرســتانی با بیان اینکه قیمت 
آهن اسفنجی بالاتر از بازار صادراتی 
اســت، گفت: بیماری کرونا در چین 

باعث شــده اســت که اقتصاد آنها 
قفل شــود؛ همچنین جنگ روسیه و 
اوکرایــن تورم در دنیا را افزایش داده 
اســت و برخی از کشورها بهره های 
بانکــی را افزایش دادند، از این رو در 
دنیــا اقتصاد رو بــه پایین و مصرف 

کاهش پیدا کرده است.
تعطیلــی  اشــاره  بــا  وی 
کارخانه های تولیــدی، اذعان کرد: 
تعداد قابــل توجهی از کارخانه های 
کوچک تعطیــل کردند چراکه تولید 
آهن اسفنجی با قیمت ۱۰ هزار تومان 
و شــمش زیر ۱۳ هزار تومان توجیه 

اقتصادی ندارد.

عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد مطرح کرد:

تعطیلی تعداد زیادی از کارخانه های کوچک

گــروه اقتصادی - بــا توجه به 
برداشــت های گاه و بیگاه دولت ها از 
صندوق توســعه ملی که حالا تبدیل به 
یک رویه هم شده است، یک کارشناس 
اقتصادی معتقد است برای جلوگیری 
از این رفتار، باید بودجه ارزی از ریالی 
تفکیک شود.بر اســاس اعلام مهدی 
غضنفری رئیس صندوق توسعه ملی، 
ایــن صندوق از زمان تأســیس در ۱۰ 
سال گذشته، ۱۴5 میلیارد دلار ورودی 
داشته است که نیمی از آن با مجوزهای 
خاص در اختیــار دولت ها قرار گرفته 
اســت. همچنین ۴۰ میلیارد دلار نیز به 
بخش خصوصی و بخش های عمومی 
غیردولتی تخصیص پیدا کرده اســت. 
همچنین به دســتور مجلس، ۹ میلیارد 

دلار نیز به ریال تبدیل شــده است که 
این اقدام منجر به زیان ۷ میلیارد دلاری 
صندوق شد.به گفته وی، بر همین مبنا 
نیز نرخ بازدهی صندوق توسعه ملی با 
توجه به زیانی که به آن اشاره شد، صفر 
اســت. اما نرخ بازدهی صندوق های 
مشــابه در ســایر کشــورها به طور 
متوســط حدود ۶ درصد است.در این 
رابطه، وحید شقاقی شهری کارشناس 
اقتصادی ضمن تاکید بر لزوم تفکیک 
بودجه ریالــی ارزی ارزی، اظهار کرد: 
با توجه بــه عدم تفکیک بودجه ریالی 
از ارزی و عــدم مهار کســری بودجه، 
صندوق توسعه ملی تبدیل به قلکی شد 

که هر بار دولت نیاز به پول داشت گوشه 
چشمی به صندوق انداخت. وی افزود: 
بنابراین تا زمانی که نظام بودجه ریزی 
کشــور با یک اصلاح اساســی مواجه 
نشود و بودجه ریالی و ارزی یکی باشند، 
دولت ها همچنان نسبت به برداشت از 
صندوق توسعه ملی اقدام خواهند کرد.

شقاقی شــهری با بیان اینکه صندوق 
توسعه ملی برای نسل های آینده است، 
تصریح کرد: برداشت از صندوق توسعه 
ملی و تغییر ماهیت این صندوق در ایران 
در حالیست که کشورهای نفتی دیگر 
همچون نروژ نیز صندوق های مشــابه 
صندوق توســعه ملــی دارند؛ در حال 

حاضر صنــدوق ثروت نروژی بالغ بر 
۱.5 تریلیون دلار ارزش دارد و از ســال 
۱۹۹۰ به این سو نروژ با استفاده از منابع 
صندوق، در کشورهای در حال توسعه، 
سهام شرکت های بزرگ و پروژه های 

کلان سرمایه گذاری می کند.
وی ادامه داد: در واقع نروژ علاوه 
بر اینکه به صندوق ثروت خود دســت 
درازی نمی کند و درآمدهای نفتی خود 
را در آن پــس انداز می کنــد، منابع آن 
را ســودآور نیز کرده است و از طریق 
سرمایه گذاری های مختلف، سودهای 
کلانی به دســت آورده اســت و روز 
بــه روز صندوق خود را ســودآورتر 

می کند. این کارشناس اقتصادی با بیان 
اینکه صندوق توسعه ملی در مقایسه با 
صندوق های مشابه خارجی عملکرد 
مناسبی ندارد، گفت: در حالی که کارکرد 
صندوق توســعه ملی در ایران نیز باید 
همچون صندوق ثــروت نروژ بود اما 
می بینیم که محلی برای خرج کردن در 
بخش های مربوط به هزینه های جاری 
کشور شــده و در واقع ماهیت سرمایه 
گذاری و ســودآوری و بازدهی خود را 
از دست داده است. برداشت از صندوق 
توسعه ملی با مجوز رهبری باید انجام 
شــود و الان چندین ســال است که به 
دلیــل تحریم ها و تنگناهای منابع مالی 

دولت ها همان کف ۲۰ درصد از منابع 
حاصل از درآمدهای نفتی را به صندوق 
توسعه ملی واریز می کنند؛ در حالی که 
اگر نسبت رشــد را بر اساس پایه سال 
مبنا قرار می دادیم هم اکنون باید حداقل 
۴۰ درصــد از درآمد حاصل از فروش 
نفت به صندوق واریز می شد.مسیر به 
طور کلی مسیر اشتباه و بیراهه ای است؛ 
هزینه های جاری سیری ناپذیر هستند 
و هــر چقدر هــم هزینه های جاری را 
بپردازیم باز هــم عطش برای دریافت 
بیشتر دارند. بنابراین باید گفت که رفتار 
ما با صندوق توســعه ملی یک خطای 
راهبردی است و دولت همچنان هر جا 
کم می آورد به دلایل مختلف از صندوق 

توسعه ملی برداشت می کند.

گروه اقتصادی - عضو کمیسیون 
عمران مجلس با اشــاره به اینکه ما در 
حوزه مســکن دچار بحران هســتیم، 
گفت: مشــکل حوزه مسکن با شعار 
و وعده حل نمی شــود و وزارت راه و 
شهرسازی نیازمند فردی متخصص و 

کارآمد است.
مجتبی یوســفی با اشاره به اینکه 
وضعیت مســکن بحرانی شده است، 
اظهار داشت: تا چند وقت پیش خرید 
مســکن آرزو بود، اما الان رهن و اجاره 
مسکن هم برای عده ای از مردم تبدیل 
به آرزو شــده اســت. عضو کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اسلامی با بیان 
اینکه بحران مســکن بــه دولت فعلی 
برنمی گردد، بلکه ســو مدیریت هایی 
که در ۸ ســال دولــت روحانی اتفاق 

افتاد باعث این مسئله شد، گفت: عباس 
آخوندی در شــش سالی که وزیر راه و 
شهرسازی دولت روحانی بود، ادبیات 
ســخیفی را درباره مسکن مهر مطرح 
کرد و هیچ جایگزین دیگری هم برای 
آن در نظــر نگرفت و کاری برای بهبود 

وضعیت مسکن انجام نداد.
نماینده مردم اهــواز در مجلس 
شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه در 
دولت روحانــی هیچ اقدامی در حوزه 
مسکن انجام نشد و فاصله زیاد عرضه 
و تقاضای مســکن ایــن موضوع را به 
اثبات می رســاند، تصریح کرد: باید از 
رئیس جمهور فعلی تشــکر کرد، چرا 
کــه در این مدتی که دولت ســیزدهم 
روی کار آمده اســت، ۶ جلسه شورای 
عالی مسکن در سطح رئیس جمهور یا 

معاون اول رئیس جمهور برگزار شده 
است و این مسئله اهتمام این دولت به 
موضوع مســکن را نشان می دهد. این 
در حالی اســت که در دولت روحانی 
جلسات شورای عالی مسکن تشکیل 
نشــد و این مسئله تفاوت دولت فعلی 
و دولت سابق را نشان می دهد. یوسفی 
ادامه داد: قطعاً نمی توان توقع داشــت 
ناکارآمدی هایی که از سال های قبل در 
حوزه مسکن انباشت شده است، در یک 
ســال حل شود. بعضاً گفته می شود که 
مدیران ارشد و وزرا کار مدیریتی انجام 
می دهند و نیازی نیست در رشته خاصی 
تخصص داشته باشند، در حالی که باید 
بــرای وزارتخانه عریض و طویل راه و 
شهرســازی فردی متخصص در نظر 
گرفته شــود. عضو کمیسیون عمران 

مجلس شورای اســلامی متذکر شد: 
یکی از مســائل اصلی که باعث بحران 
کشــور در حوزه مسکن و حمل و نقل 
شــده، آن است که افراد غیرمتخصص 
در ایــن بخش ها به کار گرفته شــدند. 
برای مثال، عباس آخوندی که شــش 
ســال وزیر راه و شهرسازی روحانی 
بود، مدرک دیپلم داشت و ۲۰ ساله بود 
که با ارتباطات خانوادگی معاون وزیر 
کشور شد و سپس وزیر مسکن شد و در 
ادامه با پول وزارت نفت بورسیه شد و 
دکتری جامعه شناسی در خارج از کشور 
گرفت. این فرد با این ســوابق به عنوان 
وزیر راه و شهرســازی انتخاب شد که 
این یک نمونه مدیریت رانتی اســت و 
تأثیر سو آن را همگی دیدیم. الان ما در 
حوزه مسکن واقعاً دچار بحران هستیم. 

مشــکل حوزه مسکن با شعار و وعده 
حل نمی شود و وزارت راه و شهرسازی 
نیازمند فردی متخصص و کارآمد است 
تا بتواند قوانین مهمی چون قانون جهش 
تولید مســکن را به طور کامل و دقیق 
اجرا کند.وی بیان کرد: یکسری تجارب 
موفقیت آمیز در دنیا در حوزه مســکن 
وجود دارد که باید برای رفع مشکلات 
خود در این عرصــه از این تجارب به 
خوبی اســتفاده کنیم. متأسفانه بعضاً 
می بینیم برخی افراد نظرات شاذ و بدون 
پشتوانه کارشناسی درباره مسکن مطرح 
می کنند که به جایی هم نمی رسد. برای 

مثال اخیراً گفته شــده که برای اجرای 
قانون جهش تولید مسکن به متقاضیان 
زمین ویلایی به جای ساخت آپارتمان 
داده شــود. کســانی که این پیشنهاد را 
مطرح می کنند، بگویند در کدام شهرها و 
چه نقاطی از کشور زمین ویلایی وجود 
دارد که به متقاضیان مسکن داده شود؟ 
نماینده مردم اهواز در مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: آیا در شهرهای بزرگ 
زمین داریم؟ البته ما موافق اعطای زمین 
ویلایی برای ساخت مسکن هستیم اما 
در شــهرهای بزرگ این مساله شدنی 
نیست. در شهرهای بزرگی مانند تهران 

زمین نداریم و حتی در برخی شهرهای 
کوچک و روســتاها هــم به دلیل عدم 
توسعه طرح های هادی و جامع، زمین 
نداریم. ما فقط در شهرهای جدید زمین 
داریم اما چون در شــهرهای جدید از 
جمله پردیس، پرند، هشــتگرد و سایر 
شــهرهای جدید زیرســاخت وجود 
ندارد، حتی اگر زمین رایگان هم دهیم، 
مردم نمی تواننــد در این نقاط زندگی 
کنند چرا که شــهرهای جدید حمل و 
نقل عمومی، مدرسه و زیرساخت های 
کافی نــدارد. وی تاکید کرد: برخی از 
شــهرهای جدید بیش از دو دهه است 

که قدمت دارند، اما هیچ تلاشــی برای 
تقویت زیرساخت های آن انجام نشده 
است. باید فردی وزیر راه و شهرسازی 
شــود که هم روحیه اجرایی و عملیاتی 
داشته باشد و هم دارای تجارب مرتبط 
با مســائل حوزه مسکن و حمل و نقل 

باشد.

یوسفی عضو کمیسیون عمران مجلس:

مشکل مسکن با شعار حل نمی شود

گروه اقتصــادی - وزیر نیرو 
گفت: تاکنون ایران و تاجیکســتان ۱۴ 
کمیسیون برگزار کرده و اسناد مختلفی 
به امضا رســیده اســت،اما در آخرین 
سفر مقامات تاجیکی به ایران ۱۷ سند 

همکاری به امضا رسید.
وزیر نیرو در پانزدهمین اجلاس 
کمیسیون مشترک اقتصادی جمهوری 
اسلامی ایران و جمهوری تاجیکستان 
گفت: پیشینه تاریخی مشترک دلایلی 
برای توسعه روابط بین دو کشور بوده 
که با روی کار آمدن دولت ســیزدهم 

توسعه روابط اتفاق افتاد.
وی ادامه داد: رئیس جمهور پس 
از انتخابات اولین ســفر خود را برای 
برگزاری جلســه مشــترک با رئیس 
جمهور تاجیک به شهر دوشنبه داشت 
که در این ســفر ۸ سند به امضا رسید 
و پس از آن اجلاس شــانگهای بود که 
ایران توانست عضو رسمی شانگهای 
شــود. وزیر نیرو اضافه کرد: تاکنون 
۱۴ کمیســیون مشترک برگزار شده و 
اســناد مختلفی به امضا رسیده که در 
آخرین سفر مقامات تاجیکی ۱۷ سند 

همکاری به امضا رسید. اسنادی که در 
طول زمان امضا شــده بخشی از آنها 
اجرایی و بخشی از آن ضروری است 
که مســئولین دو کشور در بخش های 
مختلف با پیگیری های مستمر آنها را 
اجرایی کنند. اگر آمار مبادلات اقتصادی 
را مرور کنیم در سال ۲۰۲۲ رشد ۳۰۰ 
درصدی داشته ایم.وی افزود: با فعال 
شــدن بخش های اقتصادی دو کشور 
شــاهد مبادلات اقتصادی مضاعفی 
هســتیم که امیدواریم در سال های نیز 
ادامه دار باشــد. البته لازم به ذکر است 

که در سال ۲۰۱۳ مبادلات بین ایران و 
تاجیکســتان بسیار بیشتر بوده و برای 
تداوم این مبادلات باید هیئت های دو 

کشور فعال باشند.
محرابیــان با اشــاره بــه اینکه 
پانزدهمین اجلاس یک نقطه شاخص 
دارد اضافه کرد: هیئت حاضر یکی از 
عالی ترین رتبه های هیئت در آن قرار 
دارند و انتظار داریم در این اجلاس به 

توافقات بی نظیری برسیم.
وزیر نیرو اضافه کرد: در شرایط 
فعلی لزوم بخــش خصوصی و فعال 

شــدن آن مد نظر طرفین است و پیش 
بینی شــده این هیأت دیــدار هابی با 
بخش خصوصی داشته باشند و هیئت 
تاجیک برای سرمایه گذاری استقبال 

کند.
همچنیــن دلیر جمعــه رئیس 
تاجیکســتانی کمیســیون مشــترک 
اقتصادی دو کشــور با اشاره به اینکه 
همکاری سازنده ای بین دو کشور آغاز 
شده است، گفت: این همکاری ها در 
قالب برگزاری نمایشگاه ها و همچنین 
سرمایه گذاری در بخش های مختلف 

صنعتی و …اجرا شده است.
او افزود: مناســبات های بین دو 
کشور تنها در بخش اقتصادی نبوده و 
در زمینه فرهنگی، تاریخی و… اجرا 
شده و امضای ۱۷ سند در همین راستا 

انجام شده است.

وزیر نیرو مطرح کرد؛

امضا ۱۷ سند همکاری در آخرین سفر مقامات تاجیکستان به ایران

در دوره پیــش روی مدیریت کان صنعت هوانوردی توجه به دیپلماســی هوانوردی 
در ارتباطــات بین الملــل و تغییــر الگوهای اقتصــادی در اکوسیســتم هوانوردی و 
فرودگاهی با رویکرد بسترســازی تولد کســب وکارهای کوچــک هوانوردی و تقویت 
زنجیره تأمین نیازها با بهره گیری از ظرفیت های دانش بنیان با هدف کاهش وابســتگی 
ارزی به خصــوص در حــوزه تعمیرات قطعــات از اصلی ترین راهبردهــا خواهد بود.  

لزوم تفکیک بودجه ارزی از ریالی

سه شنبه 15 آذر 1401 ، 11 جمادی الاول 1444 ،6 دسامبر 2022، شماره 4101


